


Groningen maakt  
inwoners bewust van 
hoeveelheid afval met 
campagne Afvalvrijdagen 

Groningen wil, net zoals veel andere gemeenten, in 2030 
een afvalvrije gemeente zijn. Hierbij is de hulp van inwoners 
nodig. Daarom is de gemeente enkele maanden geleden 
een stevige activatiecampagne gestart: Afvalvrijdagen. 
Iedere tweede vrijdag van de maand wordt omgedoopt tot 
Afvalvrijdag, een samenvoeging van de woorden afvalvrij en 
vrijdag. “Dat lijkt nu al te werken”, zegt beleidsmedewerker 
Eike van der Weele. “De reacties zijn positief, anderen willen 
aanhaken en het geeft onze organisatie structuur.”

Tekst: Ronald Rooijakkers
Beeld: gemeente Groningen

Het gaat al behoorlijk goed in de gemeente Gro-
ningen: 70% van het ingezamelde afval kan op dit 
moment worden gerecycled. Maar dat is niet 
genoeg, daarom zet Groningen sterk in op preven-
tie. Beleidsmedewerker Eike van der Weele: “We 
vinden het belangrijk om te benadrukken dat 
iedereen een eigen rol heeft. Als we in gesprek zijn 
met inwoners, zien we vaak wijzende vingers naar 
bijvoorbeeld supermarkten die volgens inwoners 
minder plastic zouden moeten gebruiken. Terecht! 
Maar wijzen brengt ons niet verder. Daarom zijn we 
begonnen met Afvalvrijdagen. Iedere tweede vrij-
dag van de maand dopen we om tot Afvalvrijdag. 
En iedere maand met een eigen thema en con-
creet handelingsperspectief. In september organi-
seerde ik een grote modeshow van bijna zeven 
kilometer met tweedehands kleding. We wilden 
onze inwoners laten zien dat je er leuk uit kunt zien 
in deze kleren. En om het onze inwoners makkelijk 
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te maken, hebben we alle lokale winkels die twee-
dehands kleding verkopen op een overzichtelijke 
kaart gezet.” 

Media-aandacht
De gemeente treedt op als facilitator. “We nemen 
het niet van de markt over, maar we werken 
samen”, legt Van der Weele uit. “We zien ons als 
aanjager.” Haar collega-projectleider afvalpreventie 
Nynke Telgenhof doet hetzelfde. Ze maakt gebruik 
van het gedane werk van haar collega. “De mode-
show die Eike organiseerde, trok lokale media-aan-
dacht. Een filmpje van de lokale tv gebruik ik voor 
de organisatie van de Afvalvrijdag in december. We 
organiseren dan een Sinter-Kerst cadeauruilbeurs. 
Dat doe ik samen met zes buurtcentra in onze 
gemeente. Met het filmpje kan ik laten zien wat de 
effecten van onze aanpak zijn. Zo verleid ik hen aan 
te haken. Vervolgens zet ik de buurtcentra in hun 
kracht en faciliteer het proces. De communicatie 
ligt bij ons. Op de ruilbeurs kunnen onze inwoners 
straks in hun wijk de gekregen Sinterklaascadeaus 
die dubbel zijn, die ze niet wilden of wat dan ook, 
ruilen voor iets anders.”

Ludiek
“Met de Afvalvrijdagen zetten we nadrukkelijk in  
op de R-ladder”, gaat Van der Weele verder. “Hoe 
hoger, hoe beter wat ons betreft. In november  
konden onze inwoners daarom letterlijk boksen 
tegen aanbiedingen. Hoewel de actie ludiek was 
bedoeld, een boksbal met daarop 1+1 gratis, had hij 
wel degelijk een serieuze ondertoon. We wilden 
inwoners weerbaar maken tegen allerlei verleidin-
gen rondom Black Friday. Via afvalvrijdag.nl, sociale 
media en in de stad gaven we vervolgens tips.”

Regelmaat
Telgenhof en Van der Weele zijn eensgezind als ze 
terugkijken op de afgelopen edities. Telgenhof: 
“Het opent deuren voor ons. We hebben regelmaat 
in onze communicatie en kunnen makkelijker het 
gesprek voeren. We zeggen: ’Wij zijn als gemeente 
met innovatieve projecten bezig, zoals een 100% 
gerecyclede jeans in samenwerking met kleding-
merk OBEY. Wat jij zelf kunt doen is: bewuster 
kopen of bijvoorbeeld spullen ruilen of delen.’ Dat 
maakt ons verhaal breder en het slaat aan. Veel 
inwoners staan er positief tegenover.”  
Van der Weele vult aan: “En we zoeken ze letterlijk 
op. Zo horen we wat er leeft en speelt. Deze aan-
pak geeft structuur en regelmaat in onze organisa-

tie. Er zijn zoveel verhalen en thema’s rondom afval 
voorkomen. We kunnen ze zo makkelijker voor het 
voetlicht brengen. Dat werkt fijn.” 

Belonen
“Twaalf vrijdagen per jaar groots uitpakken, dat lukt 
ons niet. We kiezen daarom ook voor kleinere the-
ma’s”, legt Telgenhof uit. “Maar op een of andere 
manier raken ook die vrijdagen een goede snaar. In 
oktober was ons thema ‘Wees zeker van een beker’, 
om bewustwording rondom single use plastics te 
stimuleren. Zonder actieve promotie werd het 
thema al opgepakt door de lokale omroep.” Die 
vrijdag in oktober trakteerden beide dames iedere 
inwoner die een herbruikbare beker bij zich had, 
op een kopje koffie. “Goed gedrag moet je belo-
nen, is onze insteek”, legt Van der Weele uit. “Inwo-
ners zonder herbruikbare beker hebben we natuur-
lijk niet gestraft, maar wel geïnspireerd. Bij het 
uitdelen van de koffie hadden we een pop-up expo 
met allemaal herbruikbare alternatieven. Inwoners 
zonder herbruikbare beker konden die producten 
winnen.” Telgenhof besluit: “Want dat is de kern van 
de Afvalvrijdagen. Onze insteek is altijd positief. 
Samen voor minder afval.” 

Meer weten? 
Kijk op www.afvalvrijdag.nl.  

We zoeken  
inwoners  
letterlijk op.
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Tekst: Caspar Bosch (NVRD) en Sabrina van der Linden (Rijkswaterstaat)
Beeld: Jill Kreeft en Doris van den Heuvel

Veel aandacht voor 
circulariteit op de 
Dutch Design Week

Dutch Design Week

Elk jaar in oktober barst Eindhoven negen dagen lang van de creativiteit 
en futuristische ideeën. Dan vindt namelijk de Dutch Design Week 
plaats. Tijdens deze negen dagen laten meer dan 2.600 ontwerpers hun 
werk en ideeën zien, op 110 locaties verspreid door de hele stad. Dit 
maakt de Dutch Design Week het grootste design-evenement in 
Europa! Eén van de vijf onderwerpen die centraal stonden, was een 
‘thriving planet’. Hierdoor was er veel aandacht voor circulariteit en cir-
culaire onderwerpen. Het programma Circulair Ambachtscentrum had 
ook haar eigen stand. Hoe dat ging? Lees vooral verder! 

B
ruisend middelpunt van de Dutch 
Design Week was het creatieve stads-
deel Strijp-S. Dit was voorheen onder-
deel van het Philipsterrein en de crea-
tieve sector vulde het gat op dat Philips 

achterliet. Anno 2024 bruist het er van de evene-
menten, woningen en creatieve bedrijven. Het 
Klokgebouw staat in het midden van Strijp-S en 
was niet geheel toevallig het startpunt voor veel 
bezoekers van de Dutch Design Week. In het Klok-
gebouw bevond zich ook de stand van het Circu-
lair Ambachtscentrum. 

Circulariteit was een hot topic en werd door veel 
ontwerpers omarmd als een van de sleutels tot 
een thriving planet. Zo kon je ontwerpen bekijken 
over het opschalen van biobased bouwen, of 

design zien waar het gebruikte afval duidelijk in te 
zien was. En de futuristische ideeën ontbraken ook 
niet: van innovatieve textielontwerpen tot vlie-
gende auto’s.  

Van keramiek tot lamp
De deelname van het Programma Circulair 
Ambachtscentrum was georganiseerd en uitge-
voerd door meer dan vijftien partijen die dagelijks 
betrokken zijn bij het programma. Het gekozen 
thema was: ‘Use what we have’, oftewel ‘gebruik 
wat er al is’. De gehele stand was gemaakt van her-
gebruikt materiaal, dat na afloop een nieuwe 
bestemming krijgt.    
In de stand waren verschillende producten te zien, 
gemaakt door ontwerpers van de verschillende cir-
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culaire ambachtscentra. Zo was er gezandstraald 
keramiek te zien, maar ook een klok gemaakt van 
Tupperware, tassen van tentdoek en een lamp van 
elektriciteitsdraden. 

Afval of grondstof?
Het doel van de stand op de Dutch Design Week 
was tweeledig. Aan de ene kant hebben de bezoe-
kers kunnen zien dat wat zij als afval beschouwen, 
voor ontwerpers een grondstof kan zijn. Aan de 
andere kant was het de bedoeling om ontwerpers 
te koppelen aan een circulair ambachtscentrum. 
Om dit te bereiken, was een prijsvraag georgani-
seerd. Aanwezigen bij de stand konden plaatsne-
men aan een tafel en zich laten inspireren door 
aanwezige materialen van de milieustraat, zoals 
CD’s, leer, hout en hard plastic. Met deze materia-
len in gedachten konden ze schetsen maken van 
de producten die je ermee kan maken. Na beoor-
deling door een jury is een winnaar gekozen: Kian 
Heus ontwierp folie dat is gemaakt van afgedankte 
opblaasartikelen. 

Enthousiaste reacties
Wij kijken terug op een geslaagd evenement. Zo 
kwamen honderden ontwerpideeën binnen en 
waren bezoekers – die nog niet bekend waren met 
de term circulair ambachtscentrum – erg enthousi-
ast over het concept. Ook willen veel bezoekers op 
de hoogte blijven van de ontwikkelingen en was de 
samenwerking binnen het team erg positief. Op 
naar een circulaire toekomst!   

In de stand zagen 
bezoekers een  
klok gemaakt van  
Tupperware, tassen 
van tentdoek en  
een lamp van 
elektriciteitsdraden.

Wat is een  
circulair ambachtscentrum?
Een circulair ambachtscentrum is een locatie of 
een netwerk waar partijen samenwerken aan het 
verminderen van afvalstromen en het realiseren 
van hoogwaardig product- en materiaalherge-
bruik. Hierbij worden minimaal de functies van 
een milieustraat, kringloopwinkel, reparatiewerk-
plaats, het onderwijs en het sociaal domein 
gecombineerd. Hierdoor blijven spullen en mate-
rialen langer in gebruik en wordt onnodig storten 
en verbranden voorkomen. Er zijn al meer dan 70 
circulaire ambachtscentra in Nederland, je vindt 
ze op de interactieve kaart.
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MooiZooi in Haarlem zamelt restmaterialen van 
lokale bedrijven in voor creatieve doeleinden.  
Alle materialen die MooiZooi inzamelt, zouden 
anders in de afvalstroom zijn beland. Bijvoorbeeld 
glazen flesjes, fietsbanden, reststoffen en nog  
veel meer.
Deze materialen worden gebruikt voor creatieve 
workshops op scholen en kinderfeestjes of 
aangeboden in hun eigen ‘supermarkt’: hier kun 
je materialen kopen om thuis mee te knutselen. 
Ook maakt MooiZooi er gebruiksvoorwerpen van, 
in de werkplaats of het atelier. MooiZooi werkt  
met een team van vrijwilligers, stagiairs en 
medewerkers; een sociale onderneming met 
ontwikkelplekken voor mensen die nu niet aan het 
werk zijn. Op deze manier creëert de organisatie 
waardevolle werkplekken.
MooiZooi is onderdeel van de Haarlemse 
Waardemakers, een netwerk van professionals en 
bedrijven die bijdragen aan een circulair Haarlem.

Tekst: MooiZooi
Beeld: MooiZooi
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‘Na de groei  
wacht ons een  
beter leven’  

Hoe willen we onze toekomst veilig-
stellen? Haalbaar, betaalbaar en in 
korte tijd? Dat vraagstuk houdt veel 
‘groene denkers’ in wetenschap en 
politiek volop bezig. Een daarvan is 
Paul Schenderling, econoom en 
schrijver. Hij pleit voor postgroei, 
waarbij oude gewoonten plaats 
maken voor een nieuwe richting. 
Concrete beleidsvoorstellen laten 
zien hoe dat kan.

Tekst: Friederike Kleijn
Beeld: Friederike Kleijn en Martin Bergsma

Oooo

Best practice
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B
innen de groep groene denkers, onder 
wie activisten, duurzame ondernemers, 
wetenschappers en politici, lopen de 
opvattingen over de vraag wat groene 
groei inhoudt, nogal uiteen. Een aantal 

is aanhanger van groene groei op basis van niet-
groene economie, dus deels of geheel op fossiele 
energie gebaseerd. Iets wat ook is terug te zien in 
de naamgeving van ons nieuwe Ministerie voor Kli-
maat en Groene groei. Andere partijen, zoals het 
Centraal Plan Bureau, voorzien dat dat niet kan en 
hanteren liever de meer realistische term ‘groe-
nere groei’. Modellen van topwetenschappers 
laten echter zien dat het onwaarschijnlijk is dat de 
klimaatdoelen zo gehaald gaan worden. Er is een 
groeiende groep die mede daarom pleit voor een 
radicale omslag in ons denken: stoppen met groei. 
Paul Schenderling, econoom en schrijver, behoort 
tot die laatste groep. Hij heeft het dan ook niet over 
groene of groenere groei, maar over postgroei. Hij 
schreef er, samen met twaalf deskundigen, een 
boek over: Er is leven na de groei. Hoe we onze toe-
komst realistisch veiligstellen. 

Draagkracht 
Hoewel de vraag “Hoe dan?” in het boek en in zijn 
lezingen direct de meeste interesse wekt van zijn 
lezers en toehoorders, hecht Paul Schenderling 
eraan eerst stil te staan bij wat er aan de hand  
is in de wereld van wereldwijde productie en 
consumptie. Toen hij na onderzoek ontdekte wat 
daarvan de impact was, zowel hier als ver weg,  
was hij aangeslagen. “Van de negen systemen die 
leven op aarde mogelijk maken, zijn er zeven over-
schreden. Daar draagt Nederland, zowel aan de 
productie- als aan de consumptiekant, buiten-
proportioneel veel aan bij. De opgave die daaruit 
nu volgt, is om zo snel mogelijk weer binnen het 
draagvlak van de aarde te komen.” De ernst en 

urgentie daarvan benadrukt hij in elke lezing en 
komt ook in het interview duidelijk naar voren. 
“Lang niet iedereen is daarvan doordrongen.  
Maar daar begint het wel mee.”’

De stem van de econoom
De inzichten die hij door studie en onderzoek ver-
wierf, zorgden voor een nieuwe stap in de loopbaan 
van de academicus. “Veel klassieke economen zijn 
blijven hangen in de gangbare manier van denken 
over groei. Het leek mij verrijkend wanneer mijn 
stem als econoom in de nieuwe manier van denken 
hoorbaar zou zijn.” Hij vertrok bij adviesbureau 
Berenschot en richtte stichting Sufficiency op; 
centrum voor onderzoek en advies rond brede 
welvaart en de nieuwe economie. Naast het uitvoe-
ren van onderzoek, geeft hij dagelijks lezingen, 
advies en inspiratie rondom het toepassen van 
deze nieuwe manier van denken. De gedachte dat 
het anders kan, is inmiddels ook doorgedrongen 
tot verschillende politieke partijen, die na het ver-
schijnen van het boek zich afvroegen of en hoe zij 
de nieuwe manier van denken in hun verkiezings-
programma’s konden opnemen.  

Groei maakt vanaf  
een bepaald punt  
niet gelukkiger.

Paul Schenderling
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Sociale innovaties
De vraag die hij zich stelde en stelt: hoe richten we 
de economie zodanig in dat we snel binnen het 
draagvlak van de aarde terechtkomen? Paul Schen-
derling: “Op dit moment wordt de helft van alle 
milieuwinst die we realiseren met technologische 
middelen, ongedaan gemaakt door consumptie-
groei. Ieder jaar weer. De helft van alle besparin-
gen in energie en broeikasgassen, maar ook - in 
deze context - de helft van de besparing van de 
materiaalvraag, wordt in een later stadium onge-
daan gemaakt door consumptiegedrag.” Als voor-
beeld noemt hij textiel. “De jaarlijkse groei in textiel 
is zo groot dat de recycle-inspanningen achterblij-
ven: het is dweilen met de kraan open. Als je dat 
begrijpt, weet je dat we nieuwe oplossingen nodig 
hebben.” Hij geeft aan zeker voorstander te zijn van 
technische oplossingen en een Uitgebreide Produ-
centenverantwoordelijkheid (UPV) met de verplich-
ting om meer te recyclen of een bepaald aandeel 
secundaire materialen op te nemen in nieuwe pro-
ducten. “Allemaal nuttig en noodzakelijk. Maar het 
is bij lange na niet genoeg. We moeten die cyclus 
doorbreken.” Hetzelfde geldt voor bijvoorbeeld 
elektrische apparaten – waar de volumegroei nog 
harder gaat – of meubels of mobiliteit. De milieu-
winst moet volgens Paul Schenderling dan ook niet 
alleen komen van technologische, maar vooral van 
sociale innovaties. 

Anders consumeren
Onder sociale innovaties verstaat Paul Schender-
ling ten eerste de verschuiving naar anders consu-
meren: het gebruik van minder spullen met een 
grote milieuimpact en, in plaats daarvan, kiezen 
voor spullen met een kleine milieuimpact. Spullen 
met een langere technische en emotionele levens-
duur, minder trendgevoelig, beter repareerbaar en 
upgradebaar. Dus minder afhankelijk van enkel 
software-updates, zoals het beroemde voorbeeld 
van de smartphone. 
De tweede sociale innovatie is het stopzetten of 
sterk verminderen van de consumptie als geheel 
om weer binnen die planetaire grenzen te komen. 
Te beginnen bij de stromen met de grootste mili-
euimpact: kleding, elektronica en meubels. “Met 

sociale innovatie, wetgeving en kwaliteitsnormen 
moeten we die verschuiving in consumptiegedrag 
realiseren.” 
De beide sociale innovaties, zeker de tweede, vra-
gen veel ‘verleiding’ van consumenten. Mensen 
zouden voor het ‘meest optimale’ product moeten 
kiezen, mede geholpen door wetgeving en marke-
ting. “Datzelfde type beïnvloeding dat grote 
bedrijven nu toepassen met reclame en marketing, 
zou ingezet moeten worden om de meest milieu-
vriendelijke spullen te kopen, meer te laten repare-
ren en meer te delen.” Maar voor groots ingezette 
nudging of marketing moet wel wat gebeuren. 
“Wat de publieke sector momenteel tegenover de 
traditionele verkooptechnieken stelt, valt geheel 
weg, is veel te beperkt.”  

Brede welvaart
Volgens Paul Schenderling beoogt postgroei het 
“stabiliseren van de groei als geheel. Het idee 
daarachter is dat groei vanaf een bepaald punt niet 
verder gelukkig maakt. Wat wel gelukkig maakt, is 
meer vrije tijd in plaats van meer spullen, meer 
sociale contacten, meer zingeving en geluk.” Een 
verschuiving dus van de nadruk op Bruto Nationaal 
Product naar Bruto Nationaal Geluk, zoals ze dat in 
de staat Bhutan kennen. In Nederland spreken we 
dan van het ideaal ‘brede welvaart’, waarbij het niet 
alleen om materiële welvaart gaat, maar ook om 
gezondheid, onderwijs, milieu, leefomgeving, soci-
ale cohesie, persoonlijke ontplooiing en (on)veilig-
heid. De vraag hoe deze visie moet leiden tot 
‘postgroei’, een realistisch en haalbaar alternatief 
dat tot snelle resultaten leidt, is er een waar Paul 
Schenderling in zijn boek uitgebreid op ingaat. 

Heffing op consumptie
De nieuwe balans die postgroei met zich mee-
brengt, bestaat uit een economisch systeem dat 
niet langer de aarde en de mens uitput. En dat het 
Nederlands ondernemerschap tegelijkertijd de kans 
geeft zich te blijven ontwikkelen, waardoor ook de 
concurrentiepositie van bedrijven gezond blijft. De 
belangrijkste maatregel die hij voorstelt, is een eer-
lijke heffing op consumptie. Die heffing zorgt ervoor 
dat consumenten eerder kiezen voor kwaliteitspro-
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ducten met een lange levensduur, terwijl bedrijven 
zo aangemoedigd worden om werk te maken van 
duurzamere producten. De heffing wordt echter 
niet bij verkoop in rekening gebracht, maar met de 

consument jaarlijks verrekend, tegelijk met de 
inkomstenbelasting. De heffing zou gepaard moe-
ten gaan met een belastingverlaging op arbeid, iets 
dat de NVRD in de visie op 2035 ook bepleit. 

Dilemma 1: versnelling  
Gemeenten en publieke bedrijven hebben bij 
hun toekomstige beleidskeuzes te maken met 
dilemma’s. Een daarvan is de algemeen 
gevoelde noodzaak tot versnelling in verduurza-
mingsmaatregelen, terwijl de praktijk laat zien 
dat dit met een slakkengang gebeurt. Dit mede 
onder invloed van bijvoorbeeld bezuinigingen, 
personeelsschaarste en politieke onduidelijk-
heid. Wat is realistisch? Paul Schenderling geeft 
aan dat vooral de nationale overheid aan zet is 
om ervoor te zorgen dat circulaire verdienmo-
dellen aantrekkelijker worden. En het is aan 
gemeenten om praktische belemmeringen op 
te lossen. Hij geeft als voorbeeld dat je als con-
sument veel meer moeite moet doen om het 
aanbod van repaircafés en tweedehands win-
kels te vinden. “Meestal tref je die meer aan de 
randen van een gemeente. Als ze niet in winkel-
straten zichtbaar zijn, voelen burgers zich ook 
niet uitgenodigd. Wil je de groep koplopers 
onder consumenten vergroten, maak circulair 
consumptiegedrag dan goed zichtbaar – via 
gevels en reclame - én goed bereikbaar.” De 
potentie is volgens hem groot, blijkt uit onder-
zoek. “Er is een grote bereidheid tot circulair 
consumptiegedrag van 50% tot 70%; dit is 
afhankelijk van het type gedrag. Toch laat het 
daadwerkelijke gedrag maar iets tussen 0% en 
20% zien. Breng daarom vraag en aanbod dicht 
bij elkaar. Dat geldt ook voor lokale bedrijven. 
Ontsluit de informatie over reststromen. Breng 
praktische belemmeringen in kaart. Daar valt 
veel te winnen.”    

Dilemma 2: beleidskeuzestress
Een tweede dilemma is de vraag voor welke 
focus te kiezen om de afvalberg te verkleinen. 
Volgens Paul Schenderling is meer recyclen in 
combinatie met de immer groeiende afvalberg 
niet altijd de juiste keus. “Dat geeft een capaci-
teitsprobleem, terwijl de middelen en mensen 
schaars zijn. Ook hier kan het beperken van het 
consumptievolume een betere focus zijn. Denk 
aan kleine buurtdepots, gefaciliteerd door vrij-
willigers of gemeente, met producten die je 
maar zo nu en dan nodig hebt, zoals tuinge-
reedschap. Je kunt daarmee het volume van 
consumptie verlagen en tegelijkertijd de toe-
gang tot spullen vergroten voor mensen voor 
wie het anders te duur zou zijn.” Ook een speel-
otheek – liefst bij de bibliotheek – is zo’n soci-
ale interventie die preventief werkt. Schender-
lings voorkeur heeft het om bij 
‘beleidskeuzestress’ te focussen op dit type 
preventieve oplossingen. “Sluit de grondstofke-
tens lokaal, maak circulair consumptiegedrag 
zichtbaar en bereikbaar en bevorder het lokaal 
delen van spullen en mobiliteit.” 

Dilemma 3: weerstand
Het dilemma ‘weerstand’ is een herkenbare 
voor de branche. Diftar, extra containers aan 
huis, de komst van ondergrondse containers: 
soms laten gemeenten zich weerhouden van 
verduurzamingsmaatregelen vanwege de ver-
wachte weerstand. Paul Schenderling: “De 
ervaring laat intussen zien dat de weerstand 
vóór de invoering van een nieuwe norm of regel 
groot lijkt, maar na de invoering als sneeuw 
voor de zon verdwijnt. De nieuwe norm wordt 
vaak sneller omarmd dan verwacht. Dus neem 
die hobbel.” 
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De standaard plastic milieupassen, die vrijwel overal 
worden gebruikt voor afvalstortingen in ondergrondse 
containers, hebben nadelen. Elke storting is in feite 
een financiële transactie. Dus veiligheid hierbij is heel 
belangrijk. VConsyst en Kiwa hebben samen een  
digitale milieupas ontwikkeld die is gebaseerd op  
de toekomstige standaard voor Europese digitale  
documenten zoals rijbewijzen. 

Uniek voor de digitale milieupas van VConsyst en Kiwa  
is dat deze ook werkt op iPhones. Een echte primeur  
die comfort biedt voor burgers. De NFC-chip van  
smartphones, die banken ook gebruiken, communiceert 
met het toegangscontrolesysteem van de ondergrondse 
container. Privacy en veiligheid zijn daarmee  
gegarandeerd. 

Risico plastic milieupassen
Plastic milieupassen daarentegen zijn vaak vrij  
eenvoudig te kopiëren of te kraken. Dat gebeurt  
meestal niet vanuit kwade bedoelingen, maar voor  
een pas die in feite financiële transacties  mogelijk 
maakt, vormt dit toch een risico. 

Digitale(re) Afvalinzameling,  
een veilige milieupas op je iPhone

Eenvoudig beheer
Het beheer van de digitale milieupas is simpeler,  
veiliger en sneller dan van de plastic milieupas.  
Mensen verliezen hun telefoon minder vaak dan hun  
milieupas. Maar ook bij verhuizingen komt het voor  
dat de milieupas per ongeluk meegaat of weggegooid 
wordt. Met beheer op afstand is het intrekken van de 
digitale pas meteen geregeld. Ook het toewijzen aan 
een nieuwe bewoner is eveneens simpel, veilig en  
AVG-proof. 

Toekomstbestendige standaard 
Omdat gemeenten en afvalinzamelaars soms systemen 
van verschillende leveranciers gebruiken, is het zeer 
gewenst dat de sector gezamenlijk kiest voor één stan-
daard voor digitale passen. Daarom zetten VConsyst en 
Kiwa in op de uiterst veilige en door Europa gekozen 
standaard voor digitale documenten, de ISO 18013-5. Dit 
is eIDAS2-proof, zeer veilig en makkelijk uitwisselbaar. 

Geïnteresseerd in deze innovatie, data-gestuurd  
inzamelen en gedragsbeïnvloeding en bij burgers?  
Ga naar www.vconsyst.com of bezoek het symposium 
Digitale(re) Afvalinzameling als Stimulans voor de 
 Circulaire Economie op 13 februari.
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  Bio afval

Nieuwe FAQ over
kleinschalig verwerken van  
gft/gfe/swill gepubliceerd

Steeds meer organisaties en inwoners scheiden tegenwoordig hun 
groente-, fruit-, tuin- en etensresten (gft/gfe/swill). Dat is een goede 
ontwikkeling, want er zitten nog veel waardevolle grondstoffen in dit  
afval die anders met het restafval verbrand worden. De laatste jaren  
ijn er steeds meer burgerinitiatieven en bedrijven die zelf op kleine  
schaal hun bioafval willen verwerken.

Wat is dat, het kleinschalig verwerken 
van gft/gfe/swill?
De burgerinitiatieven en bedrijven die hun eigen 
bioafval willen verwerken, willen meestal aan de 
slag met een mini-composteerapparaat of een 
mini-vergister. Deze staat dan bijvoorbeeld bij de 
keuken van een restaurant of in een woonwijk. 

Mag dat zomaar? 
Het korte antwoord is ‘nee’. Als je aan de slag wil 
met het kleinschalig verwerken van gfe/gft/swill 
moet je aan verschillende wet- en regelgeving vol-
doen, en wel om drie redenen:
∙ Vanuit het afvalperspectief is het belangrijk dat 

gft/gfe/swill op een circulaire manier verwerkt 
wordt. Daarom is het alleen toegestaan als aan 
de minimumstandaard van het Landelijk Afval-
beheerplan (LAP) voldaan wordt. Voor het  
verwerken van gft/gfe/swill is altijd een omge-
vingsvergunning nodig, tijdens de vergunning-
procedure wordt beoordeeld of de verwerking 
aan het LAP voldoet. 

∙ Bioafval is een risicovolle grondstof omdat er 
dierlijke bijproducten in zitten, zoals kaas en 
vlees. Als deze niet op een goede manier ver-
werkt worden, kunnen zich ziekten verspreiden. 
Denk aan varkenspest en salmonella. 

∙ In een circulaire economie wil je dat de mest-
stoffen die uit bioafval gemaakt worden, van 
goede kwaliteit zijn en op een goede manier 
teruggaan naar de bodem. Daarom is het ook 
belangrijk rekening te houden met de mest-
stoffenwetgeving. 

Tekst: Sabrina van der Linden

 
Omdat dit veel verschillende soorten regels van 
twee ministeries betreft, heeft het ministerie van 
Infrastructuur en Waterstaat in samenwerking  
met het Ministerie van Landbouw, Visserij, Voedsel-
zekerheid en Natuur een document laten maken 
waarin het antwoord staat op alle veelgestelde  
vragen rondom kleinschalig verwerken. Dit docu-
ment staat nu op de website van VANG Huishoude-
lijk afval. In het document vind je onder andere:
∙ Een stroomschema om in grote lijnen te bepalen 

welk type vergunningen/erkenningen nodig zijn 
voor jouw verwerkingssituatie.

∙ Een FAQ met verschillende vragen en antwoor-
den gerelateerd aan dit onderwerp.

∙ Een bijlage met daarin een factsheet per soort 
verwerking en waar je op moet letten (bijvoor-
beeld composteren, vergisten, fermenteren). 

Zijn er ook uitzonderingen?
Ja, er is één uitzondering. Eén huishouden (een 
particulier) mag het eigen gft en etensresten  
zelf verwerken voor gebruik als meststof, zonder 
dat hiervoor een vergunning of erkenning nodig is. 
Voorwaarde is dat alleen het eigen bioafval wordt 
verwerkt, en dat de afvalverwerking én het gebruik 
van de meststof alleen op eigen terrein (tuin,  
balkon) plaatsvinden. 

Download  
het document hier
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Stille kracht

Tekst: Katja Beljaars en David de Vries
Beeld: Dar, Waardlanden en gemeente Rotterdam

Onze branche omvat meer dan alleen beladers, chauffeurs, 
schoffelaars en ‘mensen van kantoor’. In deze rubriek richten 
we de spotlight op AfvalHelden die vaak onderbelicht blijven. 
In deze editie: gladheidsbestrijders.

Techniek, teamwork en 
toewijding: drie strooihelden 
aan het woord

DAR
Wanneer het winterseizoen aanbreekt, zet Youri 
Brinkman van de DAR, ondersteuner bij de  
gladheidsbestrijding, zich in om wegen veilig en 
begaanbaar te houden. Met een passie voor tech-
niek en een grote verantwoordelijkheid neemt hij 

de rol van ondersteuner op zich. Dit houdt in dat  
hij niet alleen zelf strooit, maar ook het gladheids-
bestrijdingsproces begeleidt en problemen 
oplost. Youri’s functie ontstond toen het team 
overstapte naar een geautomatiseerd strooisys-
teem. Dit zorgde voor de behoefte aan technische 

Hoe doen zij dat? Gladheidsbestrijding
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ondersteuning binnen de ploegen. “Ik ben handig 
met computers en voelde me meteen aangetrok-
ken tot de rol”, vertelt hij. Sindsdien helpt hij collega’s 
met GPS-problemen, voertuigstoringen en route-
optimalisatie, zodat zijn team efficiënter kan  
werken. “Als een voertuig onderweg vastloopt, 
probeer ik eerst zelf een oplossing te vinden voor-
dat we externe hulp inschakelen”, legt Youri uit.

Gedegen voorbereiding
Youri is werkzaam in de groenvoorziening en werd 
gevraagd voor gladheidsbestrijding. Hij vertelt 
enthousiast over de voldoening die hij haalt uit het 
helpen van mensen: “In een paar uur tijd kunnen 
wij de hele stad Nijmegen veilig begaanbaar 
maken. Dat voelt goed.” Het gladheidsbestrijdings-
seizoen vereist gedegen voorbereiding. Met zijn 
team controleert Youri de routes op veranderingen 
die zijn ontstaan door wegwerkzaamheden en stelt 
waar nodig de route bij. Daarnaast worden voertui-
gen grondig nagekeken. “We hebben een vloot-
schouw van al het strooimaterieel, ook dat van de 
aannemers die erbij betrokken zijn”, zegt Youri.  
“Wij zorgen dat alles functioneert voor het 
strooiseizoen begint.” Dit vraagt een goede  
planning en is essentieel om te zorgen dat alles 
soepel verloopt wanneer de temperatuur daalt.

Techniek en innovatie
Het gebruik van GPS en automatische systemen 
helpt de vier teams om tijdens strooirondes effec-
tief te werken. Dankzij nieuwe sensoren achterop 
de schotel van de strooivoertuigen krijgen de 
chauffeurs een signaal wanneer hun zoutvoorraad 
op is. Zo gaat geen kostbare tijd verloren aan  
onbewust zoutloos strooien. Ook is er een 
methode met ‘nat zout’ geïntroduceerd voor  
gladheidsbestrijding op spekgladde klinkerwegen, 
wat vooral in binnensteden goed werkt. “We zijn 
voortdurend bezig met verbeteringen”, legt Youri 
uit. “Elk jaar leren we en passen we routes en  
systemen aan op basis van onze ervaringen en de 
technische mogelijkheden.”

Uitdagingen en teamwork
Hoewel het werk vaak gestroomlijnd verloopt, zijn 
er ook uitdagingen. Storing in de techniek, zoals 
een haperende GPS of een voertuigprobleem, kan 
druk geven. “Als je afhankelijk bent van GPS en het 
faalt, moet je terugvallen op kaarten. Dat kan even 
schakelen zijn”, zegt Youri. Toch helpt zijn team  

met het goed oplossen van zulke problemen.  
“We hebben een geweldig team, vol capabele  
en behulpzame mensen. Als er problemen zijn,  
helpen we elkaar snel weer op weg.”

De reacties van weggebruikers
De reacties van weggebruikers op de strooiwerk-
zaamheden lopen uiteen. “Mensen snappen vaak 
niet dat we preventief strooien als er overdag nog 
geen gladheid of sneeuw te zien is”, lacht Youri. 
Maar hij krijgt ook positieve reacties. “Mensen  
steken hun duim op of knikken naar ons als ze zien 
dat we bezig zijn. Dat geeft extra voldoening.”

Advies aan (nieuwe) medewerkers
Aan collega’s of nieuwe werknemers die glad-
heidsbestrijding overwegen, adviseert Youri: “Als je 
interesse hebt in techniek en graag mensen helpt, 
geeft dit werk veel voldoening. Dit veelzijdige en 
verantwoordelijke werk vraagt toewijding en 
samenwerking.” 

Youri Brinkman
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Stille kracht

Jeroen Bogerd

WAARDLANDEN
Jeroen Bogerd werkt sinds 2010 bij Waardlanden. 
Overdag werkt hij als senior monteur, maar tussen 1 
november en eind maart staat hij klaar voor de 
gladheidsbestrijding in de gemeente Gorinchem. 
Waardlanden is verantwoordelijk voor het strooien 
van de hoofdwegen en fietspaden bij vorst. Jeroen 
strooit met een kleine aanhanger de fietspaden. 
“Het werk is het leukste als er sneeuw ligt. Je bent 
dan meestal de eerste die over de sneeuw rijdt. 
Dat is echt een prachtig gezicht. Met de borstel 
maak je een hele sneeuwfontein.” 

“Een jaar of tien geleden hadden we een winter 
met heel veel sneeuw. We konden het bijna niet 
voorgewerkt krijgen”, zegt Jeroen. “Met elkaar en 
met extra inzet van iedereen is het toch gelukt om 
de wegen schoon te krijgen. Die saamhorigheid 
vind ik mooi!” Jeroen legt uit dat ze met drie  
ploegen werken, waarbij ze om de drie weken 
dienst hebben. “In overleg met het Waterschap 
bepalen de strooicoördinatoren dan of we preven-
tief gaan strooien.”  

Techniek en innovatie
“Als we preventief strooien, doen we dat met nat 
zout, dat blijft beter liggen. Ligt er sneeuw, dan 
gebruiken we op wegen een schuiver en op fiets-
paden een borstel. We krijgen nu een nieuwe 
machine waarmee we in één werkgang kunnen 
borstelen en strooien”, zegt Jeroen. “Het systeem 
bepaalt aan de hand van gps hoe breed de strooi-
wijdte moet zijn en waar de strooier aan en uit 
moet. Een mooie ontwikkeling waar we in de toe-
komst mee kunnen gaan werken. Dat bespaart niet 
alleen geld, maar is ook beter voor het milieu. En 
als chauffeur kun je je volledig concentreren op  
de weg.”

Uitdagingen en teamwork
Hoewel Jeroen het werk graag doet, zijn er ook  
lastige dingen. “Ongeduldige mensen zijn de 
grootste uitdaging. Je moet altijd alert en voor-
zichtig zijn en er niet op rekenen dat je kan door-
rijden. Maar het werken in een team maakt dan 
alles weer goed”, zegt Jeroen.  
“Bij zware sneeuwval rijden we achter elkaar aan in 
de polder. Dat is een mooi gezicht en goed om 
samen te doen.”



positieve reacties, met name omdat men vaak wel 
begrijpt waarom wij dit doen. Dus een duim 
omhoog, of mensen gaan netjes opzij.” 

Advies aan (nieuwe) medewerkers
Het advies van Rachel aan mensen die overwegen 
om in de gladheidsbestrijding te gaan werken: 
“Gewoon doen. Ik had nooit verwacht dat ik het zo 
leuk zou vinden. Ik sta in de zomer al te trappelen 
om weer te strooien.” Rachel is Strooiheld van 2024 
geworden. Een prestatie waar ze met recht trots 
op is.    

Mensen steken  
hun duim op of  
knikken naar ons.

Rachel Brans
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De reacties van weggebruikers
Jeroen vertelt dat er vaak mensen zijn die met een 
duimpje hun waardering laten zien. “Maar zodra 
het asfalt weer zwart is, gaat bij veel inwoners de 
voet weer op het gaspedaal.” 

Advies aan (nieuwe) medewerkers
Aan collega’s die overwegen om in de gladheids-
bestrijding te gaan werken, adviseert Jeroen: “Het 
is belangrijk om je te realiseren dat je paraat moet 
staan als je dienst hebt. Door de wisselende tijden, 
raak je wat uit je ritme. Daar moet je tegen kunnen. 
Hier staat tegenover dat je vaak op de weg bent op 
uren dat de meeste mensen slapen. Dat is bijzon-
der en je ziet van alles.” 

ROTTERDAM
Rachel Brans is werkzaam als assistent teamcoach 
op de Bovendijk 100. Daarnaast draait ze al vier jaar 
mee in de gladheidsbestrijding. “Het is mijn rol om 
de fietspaden in Hoogvliet sneeuwvrij te houden 
en gladheid tegen te gaan, en daarbuiten zorg ik 
ook voor een bonk gezelligheid. Maar het lekkerste 
is eigenlijk dat ik alleen in de wagen zit: lekkere 
muziek aan, de kachel op tien en knallen.” 

Uitdagingen en teamwork
Uitdagingen die Rachel tegenkomt tijdens de glad-
heidsbestrijding zijn vooral bochten die ze (net) 
niet kan maken, wegen die opgebroken zijn of als 
ze handmatig de strooier moet bedienen. “Maar 
hoe meer stress, hoe beter ik functioneer”, zegt ze. 
“Vorig jaar hadden we ineens onwijs veel sneeuw 
en ijzel, waardoor het ook voor onze wagen een 
uitdaging is om te rijden. Dan knijp je hem wel 
even, zeker omdat je ook geen schade bij een 
ander wil maken.” Rachel vertelt dat ze ook in de 
toekomst in de gladheidsbestrijding wil blijven 
werken. “Momenteel ben ik bezig om mijn groot  
rijbewijs te halen, zodat ik in de grote strooiwagen 
kan rijden. Daarna zou ik wel ccg’er willen worden. 
Dat is iemand die de leiding heeft op het moment 
van oproep.”

De reacties van weggebruikers
Weggebruikers reageren doorgaans positief op  
het werk van Rachel. “Ik krijg gelukkig vaak alleen 



De uitdaging: in 2030 moet de hoeveelheid restafval 
drastisch zijn verminderd en in 2050 moet de economie 
volledig circulair zijn. VConsyst, specialist in afvalinzamel-
systemen, en Kiwa, expert in certifi cering en inspectie, 
bundelen hun krachten om inzamelorganisaties te 
ondersteunen met innovatieve, digitale oplossingen. Ze 
geven een digitale boost aan gedragsbeïnvloeding door 
comfort, inzicht en veilige betaalde afvalstortingen. 

John Wösten, CEO van VConsyst, benadrukt het belang 
van vermindering van restafval en schone afvalstromen. 
“Grondstoffenbeleid staat of valt met de medewerking 
van burgers”, concludeert Wösten. “Door gebruikers 
realtime inzicht te bieden via een app, kunnen we het 
stortgedrag beïnvloeden”, vertelt Wösten. “Benchmarking 
en directe feedback terwijl mensen een storting doen, 
zijn belangrijke factoren voor gedragsverandering.”  

NFC-CHIP EN INTERNATIONALE NORM
Een belangrijke innovatie is de digitale milieupas, 
ontwikkeld met Kiwa’s expertise. Deze veilige oplossing, 
gebaseerd op de internationale ISO 18013-5 norm – die 
voor Europese digitale rijbewijzen wordt gehanteerd - 
maakt gebruik van de NFC-chip die in bankpassen en 
smartphones zit. 
Michael van der Vlies, directeur van Kiwa, legt uit: “Dankzij 
deze technologie kunnen smartphones communiceren 
met toegangscontrolesystemen van ondergrondse 

containers, nu zelfs met iPhones. Dit zorgt voor gebruiks-
gemak en garandeert de privacy en veiligheid bij 
fi nanciële transacties zoals betaalde afvalstortingen.”

IN DE BROEKZAK VAN GEBRUIKERS
Een digitale pas die eenvoudig te integreren is in 
bestaande of nieuwe apps brengt de circulaire economie 
dichterbij. “Met de digitale milieupas zit je letterlijk in 
de broekzak van gebruikers. Een zeer effectieve manier 
om het stortgedrag van burgers te beïnvloeden en 
tegelijkertijd comfort te vergroten.”, zegt Wösten. 

EEN GEZAMENLIJKE STANDAARD
Om deze technologie te implementeren is een standaard 
die werkt voor alle ondergrondse containers essentieel. 
“Dat is een belangrijk onderwerp voor tijdens het 
symposium. Dat moeten we als sector samen regelen”, 
vindt Wösten. “Met deze standaard voor digitaal storten 
maken we afvalstortingen veiliger en comfortabeler”.

LAAT U INSPIREREN OP 13 FEBRUARI
Tijdens het symposium komen onderwerpen als privacy, 
datastromen, gedragsveranderingen en inzet van AI 
aan de orde. Samen met enkele best practices van 
voorlopers uit de sector. 

Praat u mee aan de oplossingen van nu en de toekomst? 
Scan de QR-code in de foto en geef u op.

VCONSYST B.V.

Digitale innovatie in afvalinzameling: 
een boost voor de circulaire economie

– Advertorial –

Hoe dragen digitale middelen bij aan gedragsverandering, reductie van restafval en hergebruik van grondstoffen? 
En is er een rol voor AI? Dit wordt helder tijdens een inspirerend symposium van VConsyst en Kiwa op 13 februari.
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Naar

    Koop & verkoop jouw favorieten op Onlineveilingmeester.nl       

Naar extra inkomsten

Van gebruikte goederen

Maak jouw wagenpark toekomstbestendig. 
Ga efficiënt om met je voertuigen en voorraden,
bespaar kosten en creëer ruimte. 

Bekijk nu ons aanbod op Onlineveilingmeester.nl 
en bied jouw goederen aan.

DUBBELDAM 
ZIJBELADER

•  De specialist in zijbelader  
voor B-rijbewijsvoertuigen

•  Robuust en lichtgewicht

•  Duurzaam opgebouwd

Neem contact op met: 
verkoop@dubbeldamgroep.nl
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Tekst: Veerle Vliegenthart en Sabine Nijdam
Beeld: Gemeente Meppel en Ronald Jansen

De verduurzaming van bedrijventerreinen is essentieel 
voor een circulaire economie. Met ruim 3.800 bedrijven-
terreinen in Nederland, waar een groot deel van de eco-
nomische activiteiten plaatsvindt, ligt hier een grote kans 
voor gemeenten, ondernemers en beleidsmakers. Maar-
ten Bunnik, aanjager van het Programma Verduurzaming 
Bedrijventerreinen (PVB) Drenthe, deelt in dit interview 
zijn visie, ervaringen en uitdagingen. Hij legt uit hoe de 
samenwerking tussen ondernemers en gemeenten kan 
leiden tot circulaire, toekomstbestendige en energieneu-
trale bedrijventerreinen. Ook benadrukt hij de rol van 
beleid en collectieve initiatieven in deze transitie.

B
edrijventerreinen vormen de 
ruggengraat van de Neder-
landse economie. Het zijn niet 
alleen plekken waar de meeste 
economische activiteiten 

plaatsvinden, maar ook waar het hoogste 
energieverbruik is en de grootste mili-
eu-impact wordt gegenereerd. Volgens 
Bunnik is het daarom van groot belang om 
deze terreinen toekomstbestendig te 
maken. “We moeten bedrijventerreinen 

transformeren tot prettige werkland-
schappen, met aandacht voor esthetiek, 
bereikbaarheid en duurzaamheid.  
Een omgeving waar bedrijven zich  
graag vestigen en waar medewerkers  
fijn kunnen werken, of in de pauze een  
wandeling kunnen maken in een groene 
omgeving”, zegt hij.
De uitdagingen zijn echter divers. Som-
mige terreinen kampen met verpaupe-
ring, terwijl andere te maken hebben  

Bedrijventerreinen

Een duurzame 
toekomst voor 
werklandschappen

Verduurzaming van bedrijventerreinen: 
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Bedrijventerrein in de gemeente Meppel.



Graag 
een foto
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Bedrijven moeten  
leren bewuster  
om te gaan met  
hun inkoop en  
grondstoffen.

Bedrijventerreinen

met ruimtegebrek of verouderde infrastructuur. 
“Ondernemers zien soms de noodzaak niet in van 
vernieuwing, omdat hun focus ligt op de dagelijkse 
bedrijfsvoering. Soms past herstructurering niet 
meer in het bestemmingsplan. Er zijn dus zeer 
diverse maatregelen nodig voor een prettig vesti-
gingsklimaat. Hier ligt een kans voor gemeenten en 
beleidsmakers om te helpen”, aldus Bunnik.

Verduurzaming als collectieve 
opdracht
Een belangrijk element in de verduurzaming van 
bedrijventerreinen is de samenwerking tussen 
bedrijven en gemeenten. Vaak zijn ondernemers 
wel bekend met de energietransitie, maar andere 
thema’s – zoals circulair ondernemen, biodiversi-
teit en klimaatadaptatie – zijn minder bekend.  
PVB helpt deze thema’s te vertalen naar concrete 

acties. “We beginnen klein, door ondernemers aan 
te spreken op wat er bij hen leeft, zoals veiligheid 
of energie. Dit geeft ons de kans om samen te wer-
ken en resultaten te boeken”, zegt Bunnik. “Als dat 
eenmaal lukt, staan ondernemers ook meer open 
voor grotere thema’s, zoals de energietransitie.” 
Bunnik benadrukt dat samenwerking cruciaal is. 
“Als bedrijven op een terrein gezamenlijk hun  
afvalinzameling organiseren of energie inkopen, 
kunnen ze kosten besparen en tegelijk bijdragen 
aan een duurzamer terrein. Bedrijventerreinen zijn 
immers niet weg te denken, maar moeten wel 
meer geïntegreerd worden in het landschap.  
Hierdoor is de overgang van natuur naar bedrijven 
niet te groot en vormen bedrijventerreinen de 
motor van een leefbare omgeving. Dit vraagt om 
coördinatie en samenwerking, en hier ligt een 
belangrijke rol voor parkmanagers en gemeenten.”

Circulair ondernemen: de weg  
naar afvalvrij
Circulair ondernemen betekent dat bedrijven 
nadenken over hun materiaalgebruik en hoe ze  
hun afvalstromen kunnen verminderen. Dit is voor 
veel ondernemers nog onbekend terrein, maar het 
biedt volgens Bunnik grote kansen. “Een mooi 
voorbeeld is het uitwisselen van reststromen  
tussen bedrijven. Wat het ene bedrijf als afval ziet, 
kan voor een ander bedrijf een waardevolle grond-
stof zijn. Dit vergt echter coördinatie en bewust-
wording.” 
Het reduceren van afval begint bij het kritisch  
kijken naar de eigen processen. “Wat je niet  
binnenkrijgt, hoef je ook niet af te voeren”, zegt 
Bunnik. “Bedrijven moeten leren om bewuster om 
te gaan met hun inkoop en grondstoffen. Dit kan 
zowel kosten besparen als bijdragen aan duur-
zaamheid.” Het hoeft uiteraard allemaal niet  
‘vandaag’. Het is wel een feit dat klanten steeds 
vaker vragen hoe je als bedrijf kunt bijdragen aan 
het verlagen van de CO2-footprint. Hierbij spelen 
ook toeleveranciers een grote rol. Het is echt niet 
meer van deze tijd om de stelling ‘het zal mijn tijd 
wel duren’ in te nemen. Verdiep je er dus op tijd in. 
PVB speelt een belangrijke rol in het verbinden van 
bedrijven met experts en energieadviseurs om dit 
proces te begeleiden.

Afvalbeheer: collectieve kansen
Afvalbeheer is een belangrijk aspect van circulair 
ondernemen, maar wordt nog te vaak gezien  
als een afzonderlijke verantwoordelijkheid van  
individuele bedrijven. Toch zijn er grote voordelen 
te behalen door afvalinzameling collectief te  
organiseren. “Op sommige bedrijventerreinen  
rijden vijf verschillende afvalinzamelaars rond”, 
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merkt Bunnik op. “Als je dit bundelt, kun je niet 
alleen kosten besparen, maar ook de CO2-uitstoot 
verminderen.” 
Het idee van een gezamenlijke afvalinzameling 
past in het bredere kader van shared facilities op 
bedrijventerreinen. Naast afvalinzameling kunnen 
bedrijven ook gezamenlijk investeren in zaken als 
energievoorzieningen, beveiliging of infrastructuur, 
zoals laadpleinen voor elektrische voertuigen. 

De rol van gemeenten
Hoewel bedrijven zelf verantwoordelijk zijn voor 
hun verduurzaming, spelen gemeenten een 
belangrijke faciliterende rol. Ze kunnen processen 
versnellen door beleid op te stellen dat circulaire 
initiatieven stimuleert en ondernemers onder-
steunen bij het ontwikkelen van een gezamenlijke 
visie. Bunnik wijst erop dat gemeenten niet de 
trekker hoeven te zijn, maar wel een regisserende 
rol kunnen spelen, zeker in de beginfase van  
collectieve projecten. Als je als beleidsmede-
werker van een gemeente niet weet wat er speelt 
op het bedrijventerrein, zoek dan de parkmanager 
(als die er is) of aanjager PVB op. Gemeenten  
kunnen bijvoorbeeld helpen bij het coördineren 
van initiatieven zoals het aanleggen van laad-
pleinen, het organiseren van gezamenlijke afval-
inzameling of het ontwikkelen van groenbeheer-
plannen. “Zij kunnen een stuk grond beschikbaar 
stellen voor een collectief zonnepark of de  
infrastructuur aanleggen”, legt Bunnik uit. “Maar 
uiteindelijk moeten de ondernemers zelf het 
belang van deze projecten inzien en de verant-
woordelijkheid nemen.”

Toekomstbestendige  
bedrijventerreinen
Wat is de toekomst voor circulaire en energieneu-
trale bedrijventerreinen? De energietransitie staat 
intussen bij ons allen op het netvlies, want veel 
bedrijven hebben al te maken met onder andere 
netcongestie. Echter, van lineair naar circulair 
ondernemen is ook een transitie. Alle individuele 
uitdagingen zijn uiteindelijk een onderdeel van  
het collectief. Gezamenlijk het thema aanpakken 
en op die wijze een vliegwiel bouwen en in gang 
zetten. Als op enig moment het vliegwiel draait, 
dan kunnen andere prangende thema’s opgepakt 
worden. Daarbij zal de gemeente monitoren of het 
vliegwiel inderdaad draait. Niet loslaten voordat 
het vliegwiel  succesvol draait, is cruciaal. Is deze 
basis op orde? Dan komt circulair vanzelf meer en 
beter in beeld, want succes smaakt naar meer. 
Een belangrijke uitdaging blijft echter de bewust-
wording bij ondernemers. Veel bedrijven zijn nog 
gefocust op hun korte-termijn-bedrijfsvoering, en 

zien duurzaamheid als iets abstracts. “De kunst is 
om ondernemers te laten ervaren dat verduurza-
ming ook in hun voordeel kan werken”, zegt Bunnik. 
“Als je hen eenmaal aan boord hebt, kunnen er 
mooie projecten ontstaan die zowel economische 
als ecologische winst opleveren.”

Conclusie
De verduurzaming van bedrijventerreinen biedt 
grote kansen voor zowel ondernemers als gemeen-
ten. Door samenwerking, bewustwording en een 
integrale aanpak kunnen bedrijventerreinen niet 
alleen duurzamer, maar ook aantrekkelijker en eco-
nomisch veerkrachtiger worden. PVB speelt hierin 
een belangrijke rol als aanjager en verbinder, door 
ondernemers en gemeenten samen te brengen  
en concrete projecten op te starten. De weg naar 
een circulaire economie is een gedeelde verant-
woordelijkheid, maar door collectieve initiatieven 
en slimme samenwerkingen kunnen bedrijven-
terreinen uitgroeien tot toekomstbestendige  
werklandschappen. Wil je als gemeente aan de slag 
met het verduurzamen van bedrijventerreinen? 
Neem dan contact op met PVB Nederland. Zij heb-
ben in alle regio’s aanjagers en versnellingsteams. 

We moeten  
bedrijventerreinen
transformeren  
tot prettige  
werklandschappen.

 



Hoe geven jullie circulaire economie  
in Utrecht lokaal vorm?
“De manier waarop we omgaan met grondstoffen 
is niet houdbaar. Daarom werken we aan een 
 economie waarin afval waardevol is en waarin  
we zo veel mogelijk hergebruiken in plaats van 
weggooien. Utrecht wil in 2050 volledig circulair 
zijn. De overgang naar zo’n circulaire stad raakt 
iedereen. Bedrijven, inwoners, organisaties en 
overheden spelen een belangrijke rol. Door beleid 
te maken op het gebied van de circulaire econo-
mie creëren we als gemeente een gelijk speelveld 
voor circulaire producten en diensten. Denk aan 
meer circulaire bedrijvigheid zoals het nieuw te 
ontwikkelen bedrijventerrein Strijkviertel. Maar 
ook stimuleren we werkgelegenheid en onder-
wijs, zodat de juiste mensen op de juiste plekken 
komen. Dit doen we niet alleen met het oog op 
de toekomstige circulaire stad, maar ook vanuit 
de uitdagingen en kansen die er nu zijn voor de 
Utrechtse economie.”

Wat zijn volgens jou de grootste  
uitdagingen om te komen tot een  
volledig circulair Utrecht in 2050? 
“We gebruiken allemaal nog te veel grondstoffen. 
Uit onze berekeningen blijkt dat er jaarlijks zo’n 3,8 
megaton aan grondstoffen de stad in gaat en 1,0 
megaton aan ‘afval’ de stad weer verlaat. Om een 
beeld te geven van de omvang van 3,8 megaton 
aan grondstoffen: dat is een karavaan aan vracht-
wagens van Utrecht tot aan Barcelona. We werken 
daarom hard aan het afbouwen van het storten 
en verbranden van afval. En we zetten in op het 
gebruik van minder nieuwe en niet-hernieuwbare 

Susanne Schilderman
Wethouder
gemeente Utrecht
Susanne Schilderman (D66) is sinds 9 juni 
2022 wethouder in Utrecht. Zij is onder andere 
verantwoordelijk voor Openbare Ruimte, Financiën, 
Economische Zaken en Circulaire Economie.

Tekst: Axel Roozen
Beeld: Gemeente Utrecht

grondstoffen. Het begin van zo’n grote transitie 
naar een volledig circulaire stad blijft uitdagend. 
Bedrijven, wetgeving en het gedrag van mensen 
zijn nog niet circulair ingericht. We zetten hard in 
op aanpassing van wetgeving en ik zie dat de cir-
culaire stad steeds meer begint te leven in Utrecht, 
maar ook daar moeten we hard aan blijven werken.”

Waar ben je in je werk het meest  
trots op?
“In mijn werk is het heel bijzonder dat je allerlei 
initiatieven voor een circulaire stad kan onder-
steunen, of ze nou groot zijn of klein. We hebben 
bijvoorbeeld een kaart gelanceerd waarop allerlei 
winkels staan van lokale en duurzame onderne-
mers. Zo zien mensen in één oogopslag welke win-
kels in de buurt bijdragen aan het verminderen van 
grondstoffengebruik én zetten we deze onderne-
mers in het zonnetje. Maar als overheid kan je ook 
grote meters maken. Dan denk ik aan het circulaire 
wegonderhoud in onze stad en aan het grondstof-
fendepot. Met het depot kunnen we hergebruiken 
wat we als gemeente al hebben, zoals stoeptegels, 
lantaarnpalen en onderdelen van speeltuinen.”

Met wie zou jij nog wel eens een kopje 
koffie willen drinken?
“Met de persoon die een revolutie mogelijk gaat 
maken om meer groente-, fruit- en etensresten 
(GFE) op te halen in stedelijke gebieden. Op te 
veel plekken in de stad kan het GFE nog niet goed 
afzonderlijk aangeboden worden. Het zou voor 
Utrecht, en ik denk voor heel veel steden, echt 
een enorm verschil maken als we nog meer GFE 
gescheiden kunnen inzamelen.”        

  Kopje koffie met...
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Column
Wendy de Wild

Directeur NVRD

Economie. Een schoolvak waar ik vroeger van gruwde.  
Bij de boekhoudkundige kant leek al die debet-credit- 

grootboeklogica er een sport van te maken om mijn 
intuïtie op een dwaalspoor te zetten. Economie-taal en 

mijn brein zijn gewoon niet hetzelfde gekalibreerd. 
Het voelt alsof ik een rond blokje in een  
vierkant vakje probeer te proppen. Ook als het  
gaat over de grote economie (monetair beleid  
en internationale handel): mijn brein schakelt  
over op standje disconnect. 
 
Gek genoeg sla ik wel aan als het gaat over  
circulaire economie. Het doel inspireert een stuk 
meer: geen eendimensionale focus op kapitaal en 
groei, maar een rechtvaardige welvaart die recht 
doet aan planetaire grenzen en natuur. En met  
interesse ontstaat een vraagteken. Hoe komen  
we ooit met ouderwetse spelregels tot een nieuw 
evenwicht? We belasten in ons huidige stelsel 
arbeid, terwijl een circulaire economie baat heeft 
bij betaalbare arbeid (de arbeidskrachten zelf  
trouwens ook). En dus zetten we goedkope arbeid 
in, ver weg van ons bed. Vervuilende grondstoffen 
en productiemethoden belasten we niet, en dus 
produceren we liever met fossiele grondstoffen  
dan hergebruikte. Bij een poging klimaatdoelen  
te halen, meten we alleen in eigen land. Alle  
geëxternaliseerde negatieve effecten – ver weg, 
goedkope arbeid, vervuilende productie en  
logistieke bewegingen – rekenen we niet mee. 

Ik heb zelf geen wetenschappelijk onderzoek  
gedaan omprecies te kwantificeren hóe onzinnig dit alles is, maar mijn  
intuïtie volgt heel goed dát dit onzinnig is. 
 
Mensen die over de benodigde intelligentie en tijd beschikken, berekenden 
dat het aanpassen van de spelregels de circulaire economie een heel stuk 
eenvoudiger gaat maken. Reparatie, hergebruik en recycling worden fiscaal 
bevoordeeld. Een vliegwiel zou het zijn voor alle kleine en grote lokale  
initiatieven die al bestaan. Een vliegwiel dat het leven van menig gemeente 
vereenvoudigt. Want nu zijn lokale initiatieven vaak tegen de stroom in aan het 
zwemmen. Om de raad mee te krijgen in iets wat goed voelt, maar officieel 
‘niet uit kan’. En waarbij vrijwilligers noodzakelijk zijn voor het welslagen.  
 
Let wel, het belang van deze lokale initiatieven is groot. Het helpt, inspireert  
en bewijst dat het anders moet. En het bewijst dat we met zijn allen een rond 
blokje in een vierkant vakje aan het proppen zijn. Dat vakje moet dus rond  
worden. En tot die tijd: blijven proppen :-). Wie weet slijten de hoekjes er 
ondertussen af.  

Rond vierkantje

45GRAMdecember  2024



De weg kwijt in  
(lokaal) beleid
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Young NVRD



Goed beleid begint met voorspelbaar-
heid. Ondernemers en inwoners willen 
weten waar ze aan toe zijn, welke kant 
we op gaan en hoe we het einddoel 
gaan bereiken. Neem bijvoorbeeld  
de circulaire bouwopgave. De bouw-
opgave is al erg complex. Door te  
vragen aan ontwikkelaars om circulair 
te gaan bouwen en slopen, vraag je 
nog iets extra’s van ze. Dan moet je 
eerst weten of wat je vraagt, wel 
mogelijk en uitvoerbaar is. Daarvoor 
kun je bijvoorbeeld kijken naar wat 
koplopers doen en wat hun ervaring  
is. Luister in dit proces ook goed naar 
wat je collega’s op andere plekken 
aangeven. Vastgoedcollega’s, project-
leiders en uitvoerders zijn bijvoorbeeld 
voor circulaire bouw heel belangrijk.  

Wat gebeurt er om je heen?
Bij een gemeente opereer je in een 
context van regionaal en landelijk 
beleid. Daarom wil je ook weten wat 
gemeenten om je heen doen en  
waar het rijk heen wil. Het liefst pak  
je ingrijpend beleid aan in regionaal  
verband. Vooral als de gemeente  
waar je werkt, vrij klein is.  
Gemeente Hollands Kroon heeft de 
afgelopen jaren op het gebied van  
circulaire bouw op deze manier het 

Betonakkoord, het Convenant  
Toekomstbestendige Woningbouw  
en de Circulaire Deal Secundaire 
Bouwmaterialen ondertekend. Door 
partijen mee te nemen aan de voor-
kant, voorkom je weerstand aan de 
achterkant. 

Passie voor circulariteit
Ondanks de altijd veranderende  
politiek is het goede nieuws dat, als je 
door je oogharen wat verder uitzoomt, 
we gelukkig de goede kant op gaan. 
Een aantal jaren geleden was de  
weerstand nog een stuk groter als het 
ging om beleid op circulaire econo-
mie. Veel gemeenten hebben pas 
sinds een aantal jaren vaste capaciteit 
op dit onderwerp, en gelukkig neemt 
die capaciteit met de jaren toe. Ook  
bij de Young NVRD zien we een toe-
stroom van jonge, nieuwe mensen  
met passie voor circulariteit. En in de 
strijd tegen klimaatverandering wordt 
circulariteit gelukkig ook steeds vaker 
als onderdeel van de oplossing gezien. 
In sommige provincies zijn ze zelfs 
bezig de economische agenda samen 
te voegen met de circulaire agenda. 
Hiermee wordt uitgestraald dat al het 
toekomstige economische beleid ook 
circulair is.  

Stip op de horizon
Genoeg redenen dus om vast te  
houden aan circulair beleid, om juist 
als gemeente uit te stralen dat je 
ondernemers en inwoners helpt de 
transitie in te gaan. Bereid ze voor op 
een rommelig pad waar nog heel wat 
heen en weer geschoven zal worden in 
regels en beleid, maar waar wel een 
stip op de horizon is. Met heldere 
richtlijnen en lokaal beleid kun je 
ondernemers en inwoners houvast 
bieden in deze transitie. Als je uit-
zoomt, is namelijk wel al helder dat er 
in alle overheidslagen bijvoorbeeld 
minder ruimte is voor restafval binnen 
bedrijfsvoering. En dat alles aan het 
eind van de productieprocessen zo 
veel mogelijk hoogwaardig moet  
worden hergebruikt. Er is ook al  
duidelijk dat we meer zullen moeten 
toegroeien naar ketensamenwerking 
en dat producten te repareren moeten 
zijn. Er is duidelijk dat overheden  
circulair gaan inkopen en dat we in 
2030 de helft minder primaire grond-
stoffen moeten gebruiken. We gaan 
circulair bouwen. Met helder lokaal  
circulair beleid krijgen inwoners en 
bedrijven grip op de ingewikkelde 
transitie waar we middenin zitten. 

Als medewerker bij een gemeente komt er veel op je af. De regionale, 
landelijke en Europese regels vliegen je na elke nieuwe verkiezing om 
de oren. Voorgaande plannen worden teruggedraaid en andere juist 
weer afgestoft, nadat ze jaren ongebruikt in de (ijs)kast stonden…  
Intussen probeer je aan collega’s, ondernemers en inwoners uit te  
leggen dat ze toch echt iets moeten met circulaire economie. Best 
begrijpelijk dat die boodschap niet altijd in goede aarde valt. Hoe pak  
je dit aan? Wat neem je wel, of juist niet, op in beleid en hoe bereid  
je inwoners en ondernemers hier op voor?

Tekst: Young NVRD
Beeld: Gemeente Hollands Kroon
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3905 PZ Veenendaal
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Al meer dan 40 jaar toonaangevend in minicontainers. 
Innovator van ondergrondse containers.
Marktleider in chipregistratiesystemen.

Trendsetter in toegangselektronica.



Sinds een paar jaar is er ook een derde 
optie: babykleren huren. Red Orka  
begon met het verhuren van haar eigen 
rompertjes en slaapzakken, maar heeft  
de collectie inmiddels uitgebreid met 
broeken, truien en zelfs jassen en schoe-
nen van verschillende duurzame merken. 
De babykleertjes zijn per stuk of in een 
bundel te huur, die je kan inwisselen naar 
een maat groter wanneer dat nodig is. 
Heel handig wanneer je bedenkt dat een 
baby in zijn eerste levensjaar al door acht 
maten heen groeit.  

Volledig circulair
Red Orka heeft zichzelf als doel  
gesteld volledig circulair te zijn en  
zo min mogelijk afval te produceren.  
Het business model is gebouwd op  
de verhuur van babykleren. Zo worden  
de rompertjes door gemiddeld drie  
tot vier baby’s gedragen. Daarnaast  
worden kapotte kleertjes gerepareerd. 
Babykleertjes die te versleten zijn,  
worden verzameld en op dit moment 

Babykleren huren 
bij Red Orka
Wanneer je een kind krijgt, word je overladen met allerlei oude kleren 
van vrienden die ook kleine kinderen hebben. Vaak een eclectische 
verzameling van rompertjes met een grappig bedoelde opdruk als 
‘Remove baby before washing’, schreeuwerige Disneyfiguren en 
HEMA of Zeeman rompertjes van drie seizoenen terug. Functioneel 
prima, maar minder prettig om met zwaar slaapgebrek tegenaan  
te moeten kijken. Dan maar Vinted afspeuren om via verschillende 
verkopers wat mooie exemplaren bij elkaar te sprokkelen (tijdrovend) 
of toch wat nieuws kopen (duur en niet duurzaam)

Tekst: Céline Heldring
Beeld: Red Orka

  Frisse blik

wordt gekeken hoe deze kunnen worden 
verwerkt in nieuwe producten. 

Minder afval
In het productieproces is ook gedacht 
aan afvalvermindering. Voor de ontwikke-
ling van de babyslaapzak is samenge-
werkt met Makers Unite. Samen is het 
gelukt een slaapzak te ontwikkelen die 
voor 80% uit gerecycled katoen bestaat. 
En het patroon is zo ontworpen dat er 
een minimale hoeveelheid snijafval  
ontstaat tijdens het maakproces: slechts 
2%, terwijl dit normaal rond de 15% ligt. 
Als klap op de vuurpijl is zelfs aan de  
verzendmethode gedacht. Je krijg de 
kleertjes namelijk thuisgestuurd in een 
herbruikbare verzendverpakking van 
Re-Pack waarin je ze na gebruik ook weer 
terug kan sturen. Dat scheelt thuis niet 
alleen een hoop babykleertjes, maar ook 
kartonafval.
Is er dan geen enkel nadeel? Jawel, de 
kinderkleertjes kunnen niet worden 
bewaard als herinnering.  
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Woord uit Den Haag

Eén van de belangrijkste taken van een branchevereniging is 
belangenbehartiging. Ralph Peters, adviseur Public Affairs bij de 
NVRD, brengt in iedere GRAM het laatste nieuws uit Den Haag. 

Agenda

We kijken terug op een politiek bewo-
gen jaar, in meer dan één opzicht.  
Het jaar 2024 bracht niet de politieke 
rust waar we allen zo naar verlangen, 
maar wel de kans om vastberaden te 
blijven in wat voor onze sector écht 
telt: veiligheid, duurzaamheid en  
circulariteit.
Dat deze thema’s onverminderd 
belangrijk zijn, werd dit jaar keer op 
keer duidelijk. Geen debat ging voorbij 
zonder dat de problematiek rond lach-
gas werd besproken, we overhandig-
den een petitie die afvalpreventie 
hoog op de agenda zet, en het mini-
sterie van IenW gaf het startsein voor 
een herziening van de Uitgebreide 
producentenverantwoordelijkheid.  

23 januari 2025

Young NVRD #1

Young NVRD start het jaar 
met een bezoek aan de 
Groene Energiefabriek van 
Meerlanden, een discus-
sie over digitalisering en 
een nieuwjaarsborrel. 

26 januari 2025

Robuust BOR  
met Stadswerk

Samen met vereniging 
Stadswerk organiseert de 
NVRD in Nijmegen een 
bijeenkomst over de 
robuuste uitvoering van 
BOR.

20 februari 2025

Regiobijeenkomst 
Zuid #1

Regio Zuid trapt het jaar af 
met het onderwerp data: 
hoe gebruiken we die in 
onze branche? 

10 – 16 maart 2025

Week van de  
AfvalHelden

Tijdens de Week van de 
Afvalhelden zet Nederland 
alle medewerkers uit de 
branche in het zonnetje.

20 maart 2025

Gemeentelijk 
Grondstoffen-
congres

Hét congres voor inhoud, 
inspiratie en nieuwe 
contacten binnen het 
gemeentelijk grondstof-
fenbeheer.

Bekijk op onze website 
alle evenementen.

3 april 2025

Jaarcongres  
Stichting  
Arbocatalogus 
Afvalbranche

Tijdens het jaarcongres 
van 2025 gaat StAA dieper 
in op de risico’s en 
veiligheidsmaatregelen in 
onze branche.  

21 en 22 mei 2025

NVRD Jaarcongres

We gaan naar Nijmegen 
voor weer een spetterend 
Jaarcongres! In de oudste 
stad van Nederland 
dompelen we ons twee 
dagen lang onder in het 
thema Wetenschap en 
Onderwijs.

Ralph Peters is de 
adviseur Public 

Affairs van de NVRD.

Zo kan ik nog wel even doorgaan. 
Ook 2025 belooft een jaar vol uitdagin-
gen én kansen te worden. Zo gaan we 
met de Expertgroep Europa aan de 
slag om meer grip te krijgen op wat  
er allemaal in Brussel speelt. Want in  
Den Haag gebeurt veel, maar in Brussel 
nog veel meer! Mocht u goede voor-
nemens hebben om uw stem op Euro-
pees niveau te laten horen, sluit u dan 
aan en neem contact met me op.
Met trots kijk ik uit naar een jaar waarin 
we samen verder bouwen aan een 
sterke sector die zichtbaar is op alle 
plekken waar wet- en regelgeving 
wordt gemaakt. Laten we ervoor  
zorgen dat er niet alleen óver ons, maar 
vooral met ons wordt gepraat!  
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9,5 miljoen ingezamelde 
gebruikte autobanden per jaar...
… dat zijn alle gebruikte personenwagenbanden uit de vervangingsmarkt in Nederland

…dit betekent bijna 81.000 ton minder CO2-uitstoot

… daarmee ecologische besparingen gelijk aan de emissie 
van 535 miljoen autokilometers (13.375 keer de aardbol 
rond) of de aanplant van 535.000 nieuwe bomen

…dit levert 44 miljoen kilo hoogwaardige grondstoffen

…op milieuverantwoorde manier verwerkt

Inzamelen van gebruikte autobanden voor een schoner milieu.  
Alle gebruikte autobanden uit de vervangingsmarkt worden in Nederland 
door RecyBEM ingezameld en op een milieuverantwoorde manier verwerkt. 

RecyBEM is een initiatief van uw bandenleverancier. 
Het RecyBEM-systeem is door het ministerie van I&W 
algemeen verbindend verklaard (AVV). Hierdoor heeft 
RecyBEM kracht van wet.

www.bandenmilieu.nl

RecyBEM wenst u fijne feestdagen en een voorspoedig ‘Oud voor Nieuw’ in 2025.

Oude 
         banden, 
           nieuw 

                    leven.
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